
Týden po konci letního soustředění jsem obdržel telefonát, 
že by jeden filmový štáb potřeboval zvukaře. Neváhal jsem 
ani sekundu a začal přemýšlet nad tím, kdy si pořádně 
po soustředění odpočinu. Při příchodu na plac, což bylo 
mimochodem v 7.30 v sobotu ráno, jsem doufal, že tohle 
brzo skončí a já budu moct zpátky do postele.

Avšak mezi filmovým štábem se objevila malá postavička, 
která mi byla od pohledu povědomá. Pomalu jsem se přibli-

žoval, až jsem zjistil, že na tomhle 
natáčení bude Anička Vyčítalová 
mít jednu z hlavních rolí. Hned 
jsme se pozdravili a šli pokecat.

Po několika hodinách natáče-
ní za mnou přišla produkční 
se slovy, že zanedlouho 

přijdou další děti, které 
budou hrát na hudební 
nástroje. Tuhle informaci 

jsem popravdě během pár 
minut vypustil, když 

tu náhle se přede 
mnou objevila 
Viola Čižinská. 
Pustili jsme se 
hned do řeči 
a kdybychom ne-
zdržovali celý štáb, 
asi bychom tam 
mohli rovnou nahrát 

podcast. Natáčení 
bylo super. Holky jsou 
moc šikovný!  JaKö

Zavři oči a zkoušej si představit teď. Teď.

 Teď.

Odpověď na tuto otázku z básně Ivana Wernische jde dnes na-
jít velmi obtížně. Je už vlastně trochu klišé opakovat, jak je v 21. 
století složité se zastavit, rozhlédnout se a nechat ručičku nebo 
spíš digitální ciferník na chvíli zamrznout. Někdo to ale přece jen 
umí. Houževnatý tramp, foglarovský kreslíř a uznávaný hudeb-
ník Marko Čermák i v sychravých listopadových dnech vzdoruje 
času ve své chatě El Toro. Za zvuku jeho banja z mlžných hor, 
jsme se vydali do možná ještě mlžnějších Brd. Pár stupňů nad 
nulou, rozhlasový mikrofon a čtyři odhodlaní reportéři – Violka, 
Mira, Míša a Alex. Odhodlaní zjistit, jak dlouho trvá teď.

Rozhlasový minidokument si můžete poslechnout na našich 
webových stránkách drds.rozhlas.cz. JoKa

V první den školy, pondělí druhého září, jsme s Amálkou a ro-
dičem vyrazili tramvají na Střelecký ostrov. U východu dolů 
z mostu zářil na všechny strany plakát oznamující všem ná-
vštěvníkům slavnostního zahájení sezóny Národního divadla, 
že jdou správně. K naší smůle nám i připomněl, co všechno 
jsme již díky nedochvilnosti stihli zmeškat, ale nabídka je naštěs-
tí velmi bohatá, a tak jsme držíce limonádu vyrazili na průzkum.

Scéna pod širým nebem měla mnoho částí, a sice: Hlavní pó-
dium – k večeru zde bývají koncerty, scénky a podobně; Dět-
ské pódium – dílny s ukázkami z inscenací jednotlivých oborů 
a setkávání s personálem divadla (kupříkladu v podobě auto-
gramiády, třeba se sólistkou baletu Alinou Nanu); kolo štěstí 
– jednou za asi půl hodiny jste si mohli zatočit kolem, dalo se 
něco vyhrát, třeba batoh ze starého mantinelu či tričko a jeho 
pobatikování; pod Plachtou se dal vyrobit bloček či podložka 
opět z upcyklovaných CD přehrávačů a starého papíru a také 
si nechat sítotiskařem dozdobit vlastní přivezené, ale také 
nově zakoupené tričko (z druhé ruky). A zadarmo se tu dala 
odesílat pošta – na výběr byl široký okruh pohledů s motivy 
divadelních představení; opodál stálo obklíčené břehy Vltavy 
Molo, na kterém se několikrát do dne prošli pořadatelé akce 
v módě ze starých divadelních rekvizit.

Nedaleko stánků s cateringem stál ještě fotokoutek, taktéž 
s kostýmy z odderniérovaných programů, s pozadím Národ 
sobě. Ještě se dalo navštívit hodně stánků, každý byl věno-
ván buď méně viditelné divadelní profesi, nebo konkrétnímu 
projektu divadla, takže u stánku se scénografií si každý mohl 
vyzdobit zmenšenou porci hlavního sálu a pamětnická sbírka 
byla k prohlédnutí pár metrů vedle.  ŽoHá
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Divadelní přehlídka DVD – Děti-Výchova-Divadlo

Děti a divadlo, děti a přednes… Jakými cestami se ubírá 
dětská a studentská divadelní tvorba? Jaké jsou možnosti 
divadla ve vzdělávání? To jsou témata provázející přehlídku 
DVD, kterou pořádají studenti katedry výchovné dramatiky 
DAMU ve spolupráci se Sdružením pro tvořivou dramatiku.  
Na letošním ročníku bude k naší velké radosti i DRDS  
s představením …a bolelo nebe.

„Nebe“ opět v Minoru 

Dovolujeme si Vás pozvat na první představení sezóny 2016-
2017 ...a bolelo nebe. 

24. 10. 2016 v 18:00 na Malé scéně divadla Minor se opět 
otevřou památníčky, dopisy i dětské časopisy dětí internova-
ných v terezínském ghettu za druhé světové války. Srdečně 
zveme!                                                                           JaS

(sympozium 7. skupinky v rámci vlastivědné  
olympiády)

Standa: No, vím o něm, že napsal knihy Bílý tesák, 
Mořský vlk a další už nevím. 
Jenom Bílý tesák a Mořský vlk.

Bára: Já o něm nic nevím.

Valentina: A kdo to je?

Sam: Můžu říct všechny informace co znám?
Jack London mu bylo 40 let jenom. Narodil se  
v roce 1876 a umřel 1916 a napsal knížku třeba  
Bílý tesák. Je to o tom – nejsem si jistý, jestli se pes mění 
do vlka, nebo vlk do psa, a pak má ještě jinou knížku, kde je 
to naopak. A ještě různě cestoval.

Johanka: Já vím, že byl spisovatel 
a napsal Volání divočiny a Zlatou horečku.  

Dál už nevím.

Po první části večerního programu nám utekli asistenti. 
My jsme čekali, až půjdeme na krok do tmy. A pak jsme 
šli do lesa. A potom já jsem šla na krok do tmy. Strašně 
jsem se lekla. Nejvíc jsem se lekla, když se otevřela 
brána. A navíc jsem nepřišla na tajenku.    BaSa

Vyšla jsem asi jako šestá. Šla jsem po  
svíčkách, které mi ukazovaly cestu. Po cestě  
na mě bafli asistenti a říkali mi písmena,  

z kterých jsem pak měla sestavit slova. Tajenka 
měla být TA CESTA JE NÁŠ CÍL! Mně chyběly 
nějaká písmena, asi jsem je neslyšela. Docela mě to 
bavilo až na to, že jsem byla unavená. Potom jsem 
hned usnula.                                                    MeFo
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Jonase Jonassona možná znáte jako autora 
knihy Stoletý stařík, který vylezl z okna a zmi-
zel. Románový stařík, jehož příběh obletěl 
svět, učaroval milionům čtenářů svou prosto-
duchostí, se kterou se seznámil se světovými 
osobnostmi jako je Stalin, Churchill, Harry Tru-
man a spousta dalších.
Nemálo lidí bylo zprávou, že Jonasson vydal 
další novinku, nadšeno a rychle upalovalo 
do nejbližšího knihkupectví, aby si ji pořídilo.
Román Prorokyně a hlupák ale nepřinesl nic průlomového. Bizarní 
postavy na cestách, kde se omylem setkají s významnými a slavný-
mi osobnostmi – Jonassonův recept na úspěšnou knihu sice funguje, 
ale když jej využije popáté, své prvotní kouzlo začíná ztrácet.
Jonassonova dějová linka se tedy výrazně od jeho předchozích děl 
neliší. Tentokrát se v románu objevil hloupý Johan, kterého osud 
svedl dohromady s amatérskou astrofyzičkou Petrou, která předpo-
věděla údajný konec světa a do cesty se jim ještě připlete důchodky-
ně Agnes, vydávající se na sociálních sítích za mladou influencerku. 
Všechny postavy, zjistivše od Petry, že za nedlouho zanikne svět, 
se vydávají na cestu ve snaze napravit všechna bezpráví, která se 
jim za život přihodila. Čtenář se až podivuje nad tím, jak Jonasson 
na své protagonisty příběhu přichází, a ptá se, jestli zkrátka nepou-
žívá nějaký generátor vlastností.
Co by se ještě dalo novému dílu vytknout, je nevýrazný konec. Kníž-
ka končí tradičně dobře, ale chybí jí originální rozuzlení předešlých 
děl. Jestliže čtenář den po přečtení knížky musí přemýšlet nad tím, 
jak vlastně děj skončil, něco tomu chybí.
Pozitivum knihy je samozřejmě absurdní, neotřelý, ironický humor, 
kterým se autor proslavil. Vtipy Jonasson trousí bezděky, děj rychle 
ubíhá a skvěle se čte díky svým úderným, kratším kapitolám. Během 
čtení se zasmějete, a to byl pravděpodobně autorův hlavní cíl, spíše 
než vytvořit revoluční dílo.
Ač jde tedy o skoro stejný typ příběhu jako jeho předešlé knihy, pou-
ze s jinými postavami, příznivcům Jonassonova humoru se knížka 
pravděpodobně líbit bude, jelikož je, i přes již zmíněné nedostatky, 
velmi dobře řemeslně zvládnutá. Jestli tedy hledáte odpočinkovou 
četbu a na chvíli pomocí vtipů zapomenout na drobné strasti každo-
denního života, je Jonassonova novinka ideální volbou.  BiChu

V prostoru Galerie Rudolfinum byla do 11. června otevře-
ná výstava Shifted realities. Té se daří návštěvníkům po-
noukat myšlenky a otázky, jestli je svět kolem nás oprav-
dový tak, jak ho vnímáme. Jestli každý nežije ve svých 
vlastních představách a iluzích.

Jedním z témat výstavy je i lidská psychika a deprese. 
V dnešním světě lidé hledají svůj smysl, snaží se neutopit 
se v síle a vlivu médií a sociálních sítí, snaží se hledat si 
svou nezkreslenou realitu. Kterých hodnot si má člověk 
cenit? Pravdy? Ale co je pravdou, když si ji může kaž-
dý podle svého pozměnit? Když vedle sebe leží několik 
paralelních realit, ve kterých lidé žijí, několik paralelních 
světů, které tu jsou samy pro sebe. Když je tu nespočet 

lidí, kteří by nejraději změnili minulost, přítomnost i budouc-
nost, a vybudovali tak svět ležící jim u nohou. Nebo dobro-
ty? Ale v jaké bychom žili utopii, kdyby byli všichni laskaví 
a dobrotiví? Spravedlnosti? Podle čeho soudit, když každý 
věří ve svou pravdu?

Nebo si snad máme cenit moudrosti? A není lepší nic ne-
vědět a neznat, vše vnímat zjednodušeně a starat se jen 
o své potřeby?

Výstava na nic z toho bohužel nepřináší odpověď. Všechny 
myšlenky jen vyvolá a rozdmýchá, ale přesto si myslím, že 
stálo za to si ji projít a alespoň nasát intenzitu emocí, které 
vyjadřuje. Kromě obrazů a instalací byly součástí výstavy 
i krátké filmy popisující noční můry a všemožné stavy mysli. 
Svým vzhledem jsou Shifted Realities velmi atraktivní, pod 
pokličkou se ale skrývá tíseň a úzkost, která člověka může 
povzbudit k lepšímu životu.  MeFo

 

V podcastu se ptáme na život LGBTQ+ lidí
Co všechno se skrývá za pěti písmeny a jedním plusem? Tuto 
otázku jsme si položili, když jsme plánovali nový díl podcastu 
Děti se ptají. V něm jsme se rozhodli zpracovat právě náročné 
téma lidské identity a jejího vztahu k víře, fungování v kolekti-
vu nebo každodennímu životu.

Ty nejzákladnější otázky zodpověděl Aleš Rumpel, 
ředitel festivalu Mezipatra, který o LGBTQ+ tematice 
dělá i různé přednášky na školách. Zeptali jsme se 
ho třeba na to, co znamenají jednotlivá písmena ve 

zkratce, jak žili queer lidé dříve nebo jestli a proč mají queer 
lidé strach, že je ostatní nepřijmou.

Do studia dále přišla třeba právnička Adéla Horáková, se kte-
rou jsme se chtěli pobavit o takzvaném manželství pro všech-
ny, nebo evangelický farář, školní kaplan a spoluautor podcas-
tu Pastoral Brothers Karel Müller. S ním Alex řešil 
vztah LGBT a víry. Ptal se například na to, jak se 
přístup liší napříč církvemi, nebo společně řešili 
odlišné výklady Bible.

Dalšími respondenty byli novinář Filip Titlbach, který 
mluvil o společenském (ne)přijetí LGBT lidí, nebo 
poradenský psycholog Jiří Procházka. S ním jsme 
se zase bavili o tom, jak usnadnit kamarádům co-

ming out nebo jak se postavit šikaně. Na rozdíl od 
ostatních dílů jsme se ale neptali jen odborníků. Do 
podcastu jsme si pozvali takzvaného průvodce. Tím 
byl pětadvacetiletý Vítek, který nám ke každému ze 
zkoumaných podtémat sdělil zkušenost z pozice 
queer člověka.

Přestože je téma lidské identity velmi citlivé a ná-
ročné, dětským kolektivům se nevyhýbá už od út-
lého věku. To je podle Johanky jeden z hlavních 
důvodů, proč podcast vznikl: „Vlastní zkušenost 

mám i ze školy. Zatímco v šesté třídě jsem měla spolužačku, 
stejná osoba je teď v osmičce spolužák. Moc jsme to ve třídě 
nerozebírali, jen nám oznámil, že se teď cítí být klukem a my 
jsme to tak nějak přijali. I když moc nevíme, jak se k němu cho-
vat nebo ho oslovovat. Bylo by fajn se o tom bavit normálně 
a nedělat z toho tabu.“

Podcast je dostupný na webech Radiožurnálu 
a Dismanova souboru v aplikaci můjRozhlas nebo 
ve všech podcastových streamovacích službách.

Pražský filmový kufr byl i letos plný Dismančat. Rozhlasová 
parta natočila na Festdni krátkou reportáž a pět velkých 
rozhovorů. Respondenty byli například Vojtěch Dyk, Tomáš 
Jeřábek nebo náš asistentský veterán Jiří Köhler. Ten na 
festivalu vedl dabingovou dílnu. Radost nám ale udělaly 
i naše filmy. Snímky 12,43 a Eva Jiřičná, které vznikly 
letos na táboře, získaly ocenění poroty. Na našem webu si 
můžete poslechnout reportáž.

Když se řekne Jiří Lábus, každému se vybaví něco jiného. 
Někdo miluje vysoký chraplák, který propůjčil Marge 
Simpsonové. Jiní před sebou uvidí desítky hodin, které 
strávili s jeho pohádkami nebo audioknihami. Dospělí zase 
začnou vyjmenovávat představení z Ypsilonky. Legendární 
hlas teď můžete nově slyšet i v rozhovoru, který vedli 
Rikka s Damianem.

Měla jste na začátku své kariéry nějaký vzor?
Určitě jsem měla spousty pěveckých vzorů. Z těch zahranič-
ních si pamatuju, že tehdy v mých asi dvanácti letech vyle-
těl film The Bodyguard (Osobní strážce) s Whitney Houston 
v hlavní roli, a to jsem si řekla, že to je obrovský pěvecký vzor 
a uznávám ji vlastně doteď. Myslím, že nikdo lepší v populární 
hudbě vokálně není.

Vy jste původně chtěla být houslistkou. 
Co bylo impulsem k tomu, že jste se 

nakonec rozhodla stát zpěvačkou?
Asi všichni ti, kteří se kdy setkali s tím-
to nástrojem mi dají za pravdu, že to je 
nástroj velmi náročný, co se zkoušení 
týče. A ty výsledky samozřejmě nejdou 
hned, nebo ne všem. Někteří jsou mož-
ná výjimeční a talentovaní, takže jim to 
jde rychle, ale mně to až tak rychle ne-
šlo. Já jsem zkrátka nebyla spokojená 
s tím, jak to zní a asi po pěti, šesti le-
tech, co jsem na housle chodila, jsem 

to vzdala a zjistila jsem, že zpívání je 
mi bližší a samozřejmě i jednodušší. Zkrátka jsem měla asi 

více buňky pro ten zpěv.

Vy jste také zpívala s Karlem Gottem. Je ještě nějaký in-
terpret, se kterým byste si ráda zazpívala?
Co se týče těch českých tak už se mi hodně snů vlastně spl-
nilo. A teď kdyby to byli zahraniční, určitě by mě potěšil duet 
se Stingem.

Co je na práci zpěváka nejtěžší a co vás na ní naopak 
baví nejvíce?
Já začnu tím, co mě baví nejvíce. Samozřejmě radost z mu-
ziky. Že mě to vždycky strhne, dostane do úplně jiného světa 
a dokáže to vyléčit i všechny chmury, které v tu chvíli máte 
a samozřejmě taky interakce s publikem, to je důležité. Mys-
lím si, že každý umělec potřebuje být taky adekvátně ohod-
nocen, a to ho motivuje. A co je na tom nejtěžší? Určitě noční 
život. Noční návraty domů, potom samozřejmě ráno vstávání, 
přípravy, neustálé učení se textů. Je to poměrně časově ná-
ročná činnost.

Máte nějakou písničku ze svého repertoáru, kterou opravdu 
nemusíte a posluchači ji na koncertech vyžadují?
Věříte, že to ještě asi nemám? Já tím, že si sestavuju kon-
certní programy sama, a hlavně těch projektů mám několik, to 
mám poměrně pestré. A není písně, která by se mi už znelíbi-
la, že ji zpívám často.

Vy zpíváte také ve StarDance. Setkala jste se tam někdy 
s nějakou písničkou, která vám úplně nesedla? Co na 
tom bylo nejtěžší a jak se s tím vypořádat?
V rámci StarDance se nám to děje docela často, že máme za 
úkol ujmout se písně, která úplně není naší krevní skupinou, 
ale zkrátka musíme splnit úkol. Obzvláště šlo o písně, které 
byly v nějakých jazycích, které úplně neovládám. Portugal-
ština je docela těžká, čínština, potom i nějaký druh afrického 
jazyka, hebrejština je taky poměrně náročná. Takže to jsou 
opravdu oříšky.

A uvažovala jste někdy nad tím, že si ve StarDance třeba 
zatancujete?
Mě by bylo líto kdybych potom nemohla být v tom orchestři-
šti s kapelou, se kterou jsem spjatá už tolik let. A je to teda 
velká dřina ten tanec a rok od roku to opravdu hodnotím jako 
vyloženě vrcholový sport. Když to vidím na těch kolezích, kte-
ří tam opravdu tancují, tak určitě bych do toho dobrovolně 
nešla. (smích)

Máte nějaký koníček, který děláte ve svém volném čase?
Momentálně, protože děláme rozhovor v létě, tak je to za-
hrádkaření. Já jsem se v tom našla asi během covidového 
období, kdy se nedalo skoro nic dělat. Nedalo se ani cestovat. 
Mimochodem cestování mi- luju úplně nejvíc. Ale teď 
tedy aktuálně mluvím o tom zahrádkaření, že mě to 
tak hezky odtrhne od mojí práce. A když je toho teď 
moc, tak když přijedu domů, aspoň na hodinku se jdu 
rýpat v té hlíně, jdu něco sa- dit nebo vytrhávat plevel. 
Dělá mi to nesmírně dobře.  JuPö

Táborové ozvěny jsou (vyjímaje zkoušku na ně) skoro odjakži-
va prvním hromadným setkáním po letním soustředění. Stalo 
se tomu tak i letos, tentokrát pod moderátorskou taktovkou 
Sama a Johanky. Skupinky prezentovaly ukázky ze svých 
vlastivědných olympiád, ať už videem, obrazem, nebo naživo. 
Violka přeříkala plnému Minoru svého Kafku, hudební ateliér 
zas předvedl svoji hudbu. Předali jsme si pohárová i plyšová 
ocenění a nechyběly ukázky z Rádia Diss doplněné o nálož 
Sařiných fotek. Ozvěnový večer jsme zakončili hromadným 
zpěvem Červánků, stejně jako každý večer táborový.  FiSv


